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Češky vedou v braní drog, ale nebojí se léčby

Každý třetí člověk závislý na drogách v Česku je žena. Česko tak patří v Unii k zemím, kde se ženy k závislostem
přiznávají nejvíce. Na druhém konci žebříčku figuruje naopak Kypr, kde na devět mužů-narkomanů připadá jedna
žena. Rozdíly v užívání drog mezi muži a ženami se v těchto dnech poprvé zabývali lékaři na konferenci pořádané
psychiatrickou klinikou Univerzity Karlovy v Praze.
„Údaje však pro Česko nevyznívají úplně špatně. V jiných méně liberálních zemích se totiž ženy více bojí odsouzení,
proto léčbu nevyhledávají. Zápasí se závislostí skrytě, takže se ve statistikách neobjeví,“ domnívá se Josef Radimecký
z Univerzity Karlovy.
Jednou ze závislých je ani ne třicetiletá Karolína (jméno je změněno), která podstoupila odvykací kúru v komunitě v
Němčicích. Užívala pervitin a měla i závislého přítele. Pak se jim narodilo dítě, které soud svěřil Karolínině matce.
Karolína se nyní snaží závislosti zbavit, aby dnes už pětiletou dceru získala zpět. Ženy přitom v Česku tvoří třetinu
klientů léčeben, v ostatních zemích EU průměrně pětinu.
Zatímco muži se k drogám dostávají z touhy vyzkoušet něco neobvyklého, ženy k nim utíkají od problémů. „K drogám
se často uchylují třeba týrané ženy,“ vysvětluje Radimecký. Muži užívají drogy obvykle ve větším množství než ženy.
Častěji se zaměřují na ilegální drogy, také více kouří marihuanu. Ženy jsou více závislé na lécích (i když nejde o klasické
drogy, mají při nadužívání podobné účinky). Pro ženy je těžší nastoupit do léčby, zvláště pokud už mají dítě.
„Je také častější, že ženu přivede k užívání drog její partner, než obráceně,“ dodává Radimecký. Lékaři pak takovým
ženám radí, aby se odhodlaly k rozchodu.
Nejnebezpečnější tvrdé drogy užívá v Česku podle odhadů asi 32 tisíc lidí.


